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Geachte lezer,

Met genoegen brengt de griffie u dit jaarverslag 2016 van de griffie van de 
gemeenteraad van Den Haag. De gemeenteraad vertegenwoordigt de Haagse 
bevolking, bepaalt in hoofdlijnen het gemeentebeleid en controleert of het 
college van burgemeester en wethouders het beleid goed uitvoert. De gemeente-
raad wordt hierbij ondersteund door de griffie. Het afgelopen jaar heeft een 
aantal belangrijke gebeurtenissen in en rond de Haagse raad plaatsgevonden. 

In 2016 is een nieuw raadsinformatiesysteem (RIS) in gebruik genomen. 
Raadsinformatie, zoals het vergaderschema, agenda’s, vergaderstukken en 
verslagen van vergaderingen van commissies, de raad en het college van B&W 
zijn hierdoor beter en sneller te vinden. Ook is in 2016 ‘Gast van de raad’ 
geïntroduceerd waarbij raadsleden inwoners van Den Haag kennis laten 
maken met het werk van de raad, voorafgaand aan een raadsvergadering.

In december is de nieuwe raadzaal in gebruik genomen. Na 20 jaar gebruik is 
de raadzaal gemoderniseerd en beter beveiligd. De geluidsinstallatie en 
audiovisuele apparatuur zijn sterk verbeterd en er is een vluchttrap aangelegd. 
Ook is de zaalindeling aangepast zodat raadsleden en publiek beter zicht 
hebben op elkaar. Tijdens de verbouwing hebben de raadsvergaderingen naar 
volle tevredenheid in de Statenzaal van het Provinciehuis plaatsgevonden.

En tot slot kondigde burgemeester Jozias van Aartsen op 7 oktober aan dat hij 
per 1 maart 2017 zijn ambt neerlegt zodat zijn opvolger goed ingewerkt is voor 
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de gemeenteraadsverkiezingen van 2018. De gemeenteraad is met bewoners 
van Den Haag in gesprek gegaan over de wensen die zij hebben voor de nieuwe 
burgemeester. Met deze wensen is zoveel mogelijk rekening gehouden bij de 
profielschets voor de nieuwe burgemeester van Den Haag.

Actuele informatie over de gemeenteraad en de griffie vindt u op  
www.denhaag.nl/gemeenteraad.
Hier kunt u ook de vergaderingen van de raad en de commissies rechtstreeks 
volgen en alle opgenomen vergaderingen raadplegen. Natuurlijk kunt u de 
griffie ook mailen of bellen: griffie@denhaag.nl of (070) 353 31 31.

Graag houden wij ons aanbevolen voor suggesties of opmerkingen die het werk 
van de griffie en gemeenteraad kunnen verbeteren en de relatie met de stad 
kunnen versterken.

Wij wensen u veel leesplezier!

Ineke Seuren,

Griffier
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De gemeente Den Haag wordt bestuurd door de gemeenteraad en het college van 
burgemeester en wethouders. De gemeenteraad is het hoogste bestuursorgaan 
van de gemeente. De raad vertegenwoordigt de bevolking, stelt de hoofdlijnen van 
het beleid vast en controleert het college.

Hagenaars vanaf 18 jaar kiezen om de vier jaar rechtstreeks de leden van de 
gemeenteraad. In 2014 is een nieuwe gemeenteraad gekozen. De gemeenteraad 
telt 45 leden, verdeeld over 15 politieke fracties. Daarvan vormen vijf partijen de 
coalitie en tien partijen de oppositie.

Gemeenteraad
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De raadsleden

Robert van Asten 
(fractievoorzitter)

“Ondernemende 
inwoners maken 
Den Haag.  
Een stad waar 
mensen graag 

willen werken en wonen. Met de groei 
van Den Haag komen er kansen om 
extra in te zetten op beter OV en 
fietsvoorzieningen, worden verduur-
zaming en vergroe ning van de stad 
leidende thema’s. Met een 
 positieve blik op de toekomst zet 
ik mij in voor een prettige stad voor 
alle Hagenaars.”

Mehmet Eser
“Er is geen wijk  
in Nederland 
waarover zoveel 
wordt gezegd als de 
Schilderswijk,  
zowel positief als 

negatief. Ik leer veel van de inspire-

rende    verhalen over succesvolle 
ondernemers in de Schilderswijk.  
Het is hoog tijd dat mensen een 
andere kijk krijgen op deze wijk.  
Ik kijk graag hoe we de stad kunnen 
versterken.”

Birgül Özmen
“Den Haag kent 
mensen met 
verschillende 
achtergronden, 
kwaliteiten, kansen 
en problemen. 

Als je je inzet, kan je alles bereiken. 
Niet iedereen heeft dezelfde uit-
gangspositie. Ik vind gelijke kansen 
voor iedereen belangrijk. Daarom is 
de aanpak van jeugdwerkloosheid 
een van mijn speerpunten.”
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Kim Waanders
“Goed onderwijs is 
de beste investe-
ring om mensen 
voor te bereiden op 
een mooie 
toekomst. Onder-

wijs moet voor iedereen toegankelijk 
zijn. Ook wil ik Den Haag zo’n gezond 
mogelijke stad maken, met aandacht 
voor preventieve zorg en zorg die 
zoveel mogelijk in de eigen buurt of 
wijk georganiseerd wordt.”

Rachid Guernaoui
“Goede bereikbaar-
heid is voor een 
internationale stad 
belangrijk. De 
ov-verbindingen 
naar Brussel en 

Rotterdam-The Hague Airport moeten 
daarom verbeterd worden. Maar ik 
zet mij ook in voor de prachtige 
grachten in onze stad. Er liggen meer 

dan vijftig concrete ideeën om de 
grachten nóg aantrekkelijker te 
maken.”

Hanneke  
van der Werf
“Miljoenen mensen 
zijn op de vlucht 
voor oorlog en 
geweld. In de stad 
van Vrede en Recht 

nemen we onze verantwoordelijkheid. 
We zetten ons in voor structurele 
oplossingen voor vluchtelingen met 
een verblijfsstatus zodat wij hen op 
lange termijn werk, goed onderwijs 
en volwaardige deelname aan de 
Nederlandse samenleving kunnen 
bieden.”
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Anne Toeters
“We moeten naar 
een nieuw idee 
over afval: afval is 
een grond-
stof, grondstoffen 
leveren milieuwinst 

én geld op! Daarom steun en initieer 
ik zoveel mogelijk initiatieven die 
afval scheiden mogelijk, beter of 
makkelijker maken. Zoals de 
verruiming     van de openingstijden 
van afvalbrengstations bijvoorbeeld.”

Daniël Scheper
“Het nachtleven 
van Den Haag kan 
bruisender. 
Den Haag krijgt 
steeds meer 
studenten, 

toeristen en expats. Die gaan graag 
uit! Daarom wil ik een proef met  
vrije sluitingstijden in combinatie 
met handhaving op overlast. Dat is 
goed voor onze concurrentiepositie 
als uitgaansstad. Bovendien kunnen 
incidenten verminderen als bezoekers 
verspreid naar huis gaan.”
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Karen Gerbrands 
(fractievoorzitter)

“Haagse ouderen 
en gehandicapten 
verdienen de best 
mogelijke zorg.  
Dit moet weer 

mensenwerk worden. Verzorgings-
huizen moeten blijven. Minder 
administratie en regels en meer tijd 
voor zorg. Dat zijn enkele van mijn 
speerpunten.”

Daniëlle de Winter
“Inwoners van 
Den Haag wachten 
nú gemiddeld 
5 jaar op een 
betaalbare woning. 
Deze wachttijd zal 

alleen maar toenemen. Ik vind dat 
onacceptabel. Wat mij betreft: géén 
voorrangsbeleid asieleisers en eigen 
inwoners eerst!”

Elias van Hees
“Er zijn mensen die 
verwachten hun 
hele leven bijstand 
te krijgen, zonder 
er wat voor hoeven 
te doen. Dat 

winterslapen in de bijstand moet 
maar eens afgelopen zijn.”

Andre Elissen
“Ondernemers 
worden geteisterd 
door winkeldiefstal. 
Ouderen lopen 
grote kans op 
beroving en 

babbeltrucs, tramconducteurs 
worden in het gezicht gespuugd.  
Door massa-immigratie, pappen en 
nathouden en door agressie te 
tolereren, is de veiligheid afgenomen. 
Den Haag moet een tuigvrije stad 
worden.”
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Willie Dille
“Ik zet mij in voor 
een Den Haag met 
minder islam en 
meer veiligheid. 
Minder belastingen 
en meer geld terug 

naar de Hagenaar, de Hagenees en  
de Scheveninger. Voor goede en 
kleinschalige buurtzorg. De auto als 
vervoermiddel en niet als melkkoe. 
Geen uitkeringen voor hen die geen 
Nederlands spreken.”

Tim Vermeer
“Het is horizon-
vervuiling om de 
natuurlijke kustlijn 
te ontsieren met 
windturbines. 
Windturbines zijn 

aantoonbaar slecht voor het toerisme 
en de visserij. Daarom zegt de PVV 
nee tegen windturbines op zee!”



13

Martijn Balster 
(fractievoorzitter)

“De werkloosheid is 
hoog en de 
ongelijkheid neemt 
toe. Veel mensen 
maken zich zorgen 

over de toekomst. Den Haag zal nog 
meer het sociale gezicht moeten laten 
zien. Door te werken aan een eerlijke 
stad, waarin de wijk waar je geboren 
wordt niet bepalend is voor je 
welvaart en gezondheid.”
 

Jeltje van 
Nieuwenhoven
“Mensen moeten 
zich, waar ze ook 
vandaan komen, 
prettig en veilig 
voelen in onze stad. 

Eerlijk delen, vooruitgang, toekomst-
geloof en leren van het verleden.  
De wereld kan en moet eerlijker. 
Daarom ben ik gemeenteraadslid.”

 

Rajesh Ramnewash
“Wat mij betreft 
is de maat vol wat 
betreft achterstallig 
onderhoud van 
sociale huur-
woningen en vooral 

de vocht- en schimmelproblemen.  
Ik ben dan ook blij met de ‘schimmel-
meter’ die zicht geeft op de proble-
men. Huurders hebben recht op een 
fatsoenlijke en goede woning.”

Abderrahim 
Kajouane
“Investeringen in 
onze stad zorgen 
voor meer banen 
en groei. Door de 
wijkeconomie aan 

te jagen zorgen we ervoor dat 
iedereen werk kan vinden dat bij hem 
past. Iedereen moet in deze stad 
evenveel kansen en mogelijkheden 
hebben.”
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Bülent Aydin
“Ik zet mij in voor 
een stad waarin 
het prettig wonen, 
werken en 
recreëren is.  
Een stad waarin de 

bewoners de kansen krijgen om zich 
te ontwikkelen en waar alle jongeren 
een goed vooruitzicht op de toekomst 
hebben. Geen jongeren tussen wal 
en schip.”
 

Lobke Zandstra
“Tot nu toe was 
duurzaamheid te 
veel een apart 
onderdeel van het 
gemeentebeleid. 
Nu wordt de 

impact op het klimaat duidelijk voor 
bijna alles wat de gemeente doet:  
in de bouw van scholen, de zorg die 
de gemeente levert en de pleinen die 
worden aangelegd.”



15

Peter Bos 
(fractievoorzitter)

“Kunst en cultuur 
maken Den Haag 
pas echt tot een 
stad. Zonder kunst 
loopt de stad leeg 

en worden saaiheid en fatsoen de 
norm. Naast de gevestigde instituten, 
focus ik vooral op de initiatieven van 
jonge, aanstormende, creatieve 
talenten en organisatoren in culturele 
broedplaatsen.”

Fatima Faïd
“Er zijn mensen op 
de vlucht voor 
oorlog en geweld. 
Ik ben blij dat 
Den Haag, als 
internationale stad 

van vrede en recht, haar verantwoor-
delijkheid neemt. Na vaak jaren in 
AZC’s te hebben gezeten, kunnen deze 
vluchtelingen nu door met hun leven. 
Het meest trots ben ik echter op al die 
Hagenaars en Hagenezen die zich 
vrijwillig inzetten voor vluchtelingen!”

Gerwin van Vulpen
“Doorgaand 
verkeer hoort niet 
thuis in woon-
wijken! Dat is de 
belangrijkste 
oorzaak van de 

slechte luchtkwaliteit in de Javastraat 
en op de Mauritskade en Hoefkade. Ik 
ben heel blij met de herinrichting van 
de Stationsbuurt, waar de overlast 
van doorgaand verkeer flink zal 
verminderen, er schonere lucht in 
straten terugkomt en kinderen weer 
veilig buiten kunnen spelen.”
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Joeri Oudshoorn
“Den Haag ligt 
extreem gunstig 
voor duurzame 
warmte. Onze 
bodem biedt 
goedkope aard-

warmte en onze ligging aan zee is 
heel geschikt voor warmtepompen. 
Als we onze zomerwarmte bovendien 
in de bodem opslaan voor gebruik in 
de winter, is Den Haag op het gebied 
van warmte Parijs-1,5-graden-proof. 
Met goedkope leningen van de 
gemeente kan iedereen snel aan de 
slag en worden we weer zelf of 
collectief producent van onze energie. 
Een win-win situatie waarbij de 
investeringen zich terugbetalen en 
gepaard gaan met meer werk-
gelegenheid en welvaart.”

Sanne  
van der Gaag
“Het gebrek aan 
werkgelegenheid is 
een enorm 
probleem in 
Den Haag. Er zijn 

gewoon niet voldoende banen in de 
stad, dus daarom strijd ik voor een 
sociaal in plaats van repressief 
uitkeringsbeleid. Je kunt mensen nu 
eenmaal niet opjagen naar werk dat 
er niet is.”
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Martin Wörsdörfer 
(fractievoorzitter)

“De gemeente 
moet het juiste 
fundament leggen 
waarop de 
economie      kan 

bloeien. Een goed vestigingsklimaat 
voor werknemers en werkgevers is 
daarbij essentieel. Daarvoor is nodig: 
goede infrastructuur, hoogwaardig 
onderwijs, veilige en schone buurten, 
lage belastingen en geen overbodige 
regeltjes.”

Ingrid Michon-
Derkzen 
“Iedere Hagenaar 
moet met een veilig 
gevoel door de stad 
kunnen lopen. En 
het is een belang-

rijke taak van de overheid om te 
zorgen voor deze veilige omgeving. 
Onze politie en hulpverleners leveren 
hieraan een belangrijke bijdrage en 
als raadslid zet ik mij in om ervoor te 
zorgen dat deze helden hun werk zo 
goed mogelijk kunnen doen.”
 

Monique  
van der Bijl
“De bereikbaarheid 
van de stad raakt 
ons allemaal.  
We verplaatsen ons 
voortdurend en 

willen daarbij zo min mogelijk 
oponthoud, of we nou de auto, de fiets 
of het openbaar vervoer gebruiken. 
Ik sta voor een groene, leefbare en 
bereikbare stad. Een aantrekkelijke 
stad waar mensen graag wonen, 
werken en recreëren.”

Frans de Graaf 
“Je eigen woning 
moet een plek zijn 
waar je ook echt 
thuis bent. Dat gaat 
verder dan alleen 
het huis zelf: ook de 

buitenruimte (inclusief groen!), 
spelen, parkeren, scholen, winkels en 
ga zo maar door. Daarnaast zijn er in 
de stad nu te veel goedkope woningen 
en te weinig woningen in het midden-
segment. Dat moet veranderen. 
En natuurlijk moeten de woon lasten 
zo laag mogelijk zijn.”
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Daniëlle Koster 
(fractievoorzitter)

‘‘Prostitutie hoort 
niet in een 
woonwijk.  
Geen kind mag 
opgroeien tussen 

de illegaliteit, criminaliteit, drugs-
overlast en mensenhandel.’’

Michel Rogier
“De tijd van praten 
is voorbij. 
De gemeente moet 
naar aanleiding 
van mijn motie nu 
echt aan de slag 

gaan om het popmuseum, dat 
nergens anders thuis hoort dan in 
Den Haag popstad nummer 1, naar 
onze stad te krijgen. De stad van 
Anouk, de Golden Earring en Direct 
moet haar pophelden en -historie 
koesteren en in de etalage zetten.’’

Desh Ramnath
“Investeren in de 
Haagse economie, 
meer werkgelegen-
heid en verjonging 
in de stad zijn mijn 
speerpunten. 

Ondernemers ondersteunen, minder 
regels en de samenwerking tussen 
ondernemers, starters en studenten 
stimuleren. Ik zet mij in voor een 
levendigere stad die aantrekkelijk is 
voor de jeugd, innovatie en 
ondernemerschap.’’
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Richard de Mos 
(fractievoorzitter)

“Terug naar de 
menselijke maat, 
waarbij de in wo-
ners van de mooiste 
stad van Nederland 

centraal staan. Dat is waar ik mij 
sterk voor maak. En daarbij hebben 
we al vele successen bereikt, zoals 
de Werktop met Haagse werkgevers, 
bodycams voor agenten, het behoud 
van het openluchttheater Zuiderpark 
en het verlaagde fietspad in de 
Grote Marktstraat.”

Lex Kraft van Ermel
“Het aantal Haagse 
ouderen dat moet 
rondkomen van een 
minimuminkomen 
is de afgelopen 
jaren flink geste-

gen   . Er zijn geen structurele maat-
regelen om daadwerkelijk de armoede 
te bestrijden. Dat moet anders en daar 
zet ik mij graag voor in.”

Arjen Dubbelaar
“Den Haag is de 
mooiste stad van 
Nederland, vind ik 
als geboren en 
getogen Hagenees. 
Iedere Hagenaar 

een betaalbare en goed onderhouden 
woning, dat is mijn missie. Buurten 
moeten een mix zijn van koop-
woningen en sociale woningbouw. 
Daarnaast zet ik mij in voor werk, 
werk en nog eens werk! Het record 
aantal werklozen in Den Haag moet 
drastisch omlaag.”
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Bart van Kent 
(fractievoorzitter)

“Wat de SP betreft 
moeten re- 
integratietrajecten 
daadwerkelijk de 
kansen op een baan 

vergroten. Bijstandsgerechtigden 
nodeloos lang onbetaald productie-
werk laten doen draagt hier niet aan 
bij. Werken zonder loon hoort wat de 
SP betreft niet thuis in een inter-
nationale stad van vrede en recht. 
Hoog tijd dat het stadsbestuur een 
einde maakt aan deze praktijken.”

Aisha Akhiat
“Door de verwachte 
bevolkingsgroei zal 
de vraag naar 
betaalbare 
woningen enkel 
toenemen, terwijl 

de bouwplannen hopeloos achter-
blijven. Haagse woningzoekenden 
verdienen een stadsbestuur dat 
garant staat voor voldoende sociale 
woningen en niet op de schoot van 
corporatiebobo’s zit. Daarom blijft de 
SP aandringen op aanvullende én 
bindende prestatieafspraken.”
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Hasan Küçük 
(fractievoorzitter)

“Den Haag is een 
multiculturele stad. 
Goed samenleven 
kan alleen als wij 
elkaar respecteren 

en accepteren. Helaas is uitsluiting op 
basis van afkomst en godsdienst nog 
aan de orde van de dag. Door via 
onderwijs ook in te zetten op 
acceptatie van andere godsdiensten 
en culturen zal discriminatie op 
langere termijn worden verminderd. 
Mijn droom: een samenleving vrij van 
vooroordelen en gevestigde 
belangen.”

Tahsin Çetinkaya
“Ik zet mij in voor 
een Den Haag waar 
respect voor mens 
en milieu telt, waar 
men elkaar niet 
verdringt, waar de 

economie groeit, waar zwakkeren op 
de arbeidsmarkt op steun kunnen 
rekenen en waar elke cultuur 
waardevol is.”

Arjen Kapteijns 
(fractievoorzitter)

“De inwoners van 
Den Haag verdie-
nen het om in een 
stad te wonen die 
socialer is, groener 

en schoner. Waar je niet ziek wordt 
van de lucht die je inademt. Waar 
naar je wordt geluisterd en je zelf iets 
te zeggen hebt over je eigen straat of 
buurt. Een stad waarin mensen van 
uiteenlopende achtergronden en 
culturen er samen iets moois van 
maken. Dat is waar GroenLinks zich 
voor inzet.”
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Abdoe Khoulani 
(fractievoorzitter)

“Ik ben er voor alle 
Hagenaars die zich 
verdrukt voelen in 
onze samenleving. 
Mijn doel is de 

kloof tussen moslims en niet-moslims 
te verkleinen. Ik streef naar een 
samenleving op basis van wederzijds 
respect en begrip en bovenal een 
veilige omgeving, waarin geen plaats 
is voor haat en geweld uit welke hoek 
dan ook.”

Pieter Grinwis 
(fractievoorzitter)

“Dienstbaar en 
dichtbij. Dat 
kenmerkt ons. 
We hebben ons vol 
overtuiging ingezet 

voor zaken als de opvang van 
slachtoffers van huiselijk geweld, 
dak- en thuislozen en voor de aanpak 
van verkeersknelpunten, zoals het 
veiliger maken van het Soestdijkse-
plein. Ook in 2017 zullen we ons 
inzetten om elke inwoner van 
Den Haag en Scheveningen tot zijn 
recht te laten komen.”
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Christine Teunissen 
(fractievoorzitter)

“Den Haag is dit 
jaar voor de derde 
keer op rij de file 
hoofdstad van 
Nederland. Een 

ramp voor bewoners. Om onze stad 
een leefbare stad te laten zijn, maak 
ik mij sterk voor een dier-, groen- en 
klimaatvriendelijk Den Haag met een 
stevig klimaatbeleid, aanpak van 
luchtvervuiling, investeren in kunst 
en cultuur, meer ruimte voor de fiets 
en het openbaar vervoer, meer groen 
en bescherming van de natuur tegen 
oprukkende bebouwing.”

Groep van der Helm

Chris van der Helm 
(fractievoorzitter)

“Loosduinen is een 
prachtig groen 
stadsdeel. Bewoners 
waarderen het 
groen, maar geven 

ook aan dat er achterstallig onderhoud 
is. Ik zet mij daarom al jaren in om de 
leefkwaliteit van bijvoorbeeld de 
wijken Kraayenstein, Houtwijk en 

Waldeck te verbeteren en dat zal ik ook 
de komende tijd blijven doen, want 
het is hard nodig! 
Om Den Haag als Internationale Stad 
nog aantrekkelijker te maken, vind ik 
dat het economische vestigings-
klimaat en de gemeentelijke 
informatie voorziening verbeterd 
moet worden.”

Groep Okcuoglu

Mustafa Okcuoglu 
(fractievoorzitter)

“Groep Okcuoglu 
blijft zich inzetten 
voor die Hagenaars 
die het het hardst 
nodig hebben! 

Hagenaars die werkloos zijn, naar de 
voedselbank moeten, in de schuld-
sanering zitten of geen woning 
kunnen vinden. Groep Okcuoglu wil 
de Hagenaars via Right to challenge 
ondersteunen zodat Den Haag 
krachtiger en socialer wordt.”
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Rachid Guernaoui 

(D66), voorzitter

Arjen Lakerveld 

(VVD)

Andre Elissen 

(PVV)

Bart van Kent 

(SP)
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Presidium

Bart van Kent 

(SP)

Pieter Grinwis  

(CU/SGP)

Jozias van Aartsen 

burgemeester

Ineke Seuren 

griffier

Het presidium is het dagelijks bestuur van de raad en heeft tot taak de agenda 
van de raadsvergadering voor te bereiden en te bepalen welke onderwerpen 
in de raad aan de orde komen. Het houdt zich ook bezig met zaken van 
organisatorische en facilitaire aard die de gehele raad aangaan. Het geeft 
vanuit de raad aansturing aan de griffie, de ambtelijke ondersteuning van de 
gemeenteraad. Het presidium telt vijf leden, allen leden van de raad. De griffier 
is de secretaris van het presidium. De burgemeester heeft een doorlopende 
uitnodiging voor de bijeenkomsten van het presidium.
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Studentendebatdag 2016

Wisselingen in de raad
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Elly Burgering
(HSP)
Elly Burgering 
nam begin 2016 
afscheid van 
de raad. 
Sanne van der Gaag 

is haar opgevolgd als raadslid.

Tobias Dander
(D66)
In maart besloot 
Tobias Dander te 
stoppen met zijn 
werk als raadslid en 
nam de gemeente-

raad afscheid van hem. Daniël 
Scheper volgde hem op als raadslid.

Arjen Lakerveld
(VVD)
Arjen Lakerveld 
nam in november 
afscheid van 
de raad. 
Frans de Graaf 

is zijn opvolger in de raad.

Presidium
In november is Arjen Lakerveld in het 
presidium vervangen door Ingrid 
Michon.



 

Terugblik raad en 
commissies 
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Commissie Bestuur 

Voorzitter: 
Birgül Özmen
De commissie Bestuur heeft in 2016 
24 keer vergaderd, 4 werk-
besprekingen gehouden en een 
werkbezoek aan het Bedrijventerrein 
Harnasch polder afgelegd. Leden van 
de raad van de gemeente Midden -
Delfland waren ook bij dit werkbezoek 
aanwezig. Met een tour over het 
terrein en gesprekken met gevestigde 
ondernemers werd de commissie 
bijgepraat over de huidige ontwikke-
lingen omtrent dit bedrijventerrein.

Enkele belangrijke onderwerpen die 
in 2016 in de commissie aan de orde 
kwamen waren: de horecavisie,  
het OESO-rapport van de MRDH, 
openbare orde en veiligheid, de 
splitsing van Eneco en de profiel-
schets voor de nieuwe burgemeester.

Op initiatief van de fractie van 
GroenLinks heeft de commissie zowel 
in een werkbespreking als in een 
politiek debat gesproken over de 
regulering van hennepteelt door de 
gemeente. In andere steden hadden 
dergelijke initiatieven al plaats-
gevonden, maar in Den Haag waren 
de voor- en nadelen van door de 
gemeente gereguleerde wietteelt nog 
niet afgewogen en bediscussieerd. 
Daarbij ging het vooral over de 
‘achterdeur’-problematiek.

Twee keer is er samen met de 
commissie Samenleving van 
gedachten     gewisseld over de 
voortgangs rapportages economie  
en werkgelegenheid.

18 mensen maakten gebruik van het 
inspreekrecht.
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Commissie Leefomgeving 

Voorzitter: 
Daniëlle de Winter 
In 2016 kwam de commissie Leef-
omgeving 26 keer bij elkaar (waarvan 
4 werkbesprekingen) en er werden 
4 werkbezoeken afgelegd.  
 
Onder werpen die regelmatig in het 
debat terugkwamen, waren het 
parkeer beleid, het fiets(parkeer)beleid 
en het groen- en bomenbeleid. Zo 
besprak de commissie diverse malen 
de ver vanging van de kademuren aan 
de Toussaintkade en Veenkade en 
onderdelen van het populieren-
vervangingsplan. Een belangrijk item 
was verder de luchtkwaliteit in relatie 
tot verkeer en aan het eind van het 
jaar werd de lang verwachte verkeers-
visie Scheveningen besproken.  
 
Een nieuw, maar actueel onderwerp 
werd gevonden in energie en de 
warmtetransitie naar duurzame 
warmte.  

Ook kwamen diverse initiatief-
voorstellen van raadsleden in de 
commissie aan de orde.

Er werden werkbezoeken gebracht 
aan de kolencentrale op de Maas-
vlakte, de gascentrale in Den Haag en 
het project Rotterdamsebaan. 
 
Om te kunnen ervaren wat mensen 
met een beperking in het dagelijks 
verkeer meemaken, werd met 
belangen organisatie Voorall een 
ervaringstour in een rolstoel afgelegd.

Er maakten 85 mensen gebruik van 
hun inspreekrecht.
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Commissie Ruimte 

Voorzitter:  
Chris van der Helm
De commissie Ruimte kwam 35 keer 
bijeen in 2016. In totaal werden er 
twaalf bestemmingsplannen aan de 
orde gesteld.

De ontwikkeling van het Onderwijs en 
Cultuurcentrum was een van de 
omvangrijkste punten in de 
commissie      Ruimte. De raad had via 
een aangenomen motie opgelegd dat 
de Welstandscommissie akkoord 
moest zijn met het ontwerp, voordat 
het proces zijn voortgang kon nemen.  
De Welstandscommissie heeft tot 
twee keer toe het ontwerp afgewezen. 
Inmiddels is de Welstandscommissie 
akkoord.

Een ander punt was de opvang van 
statushouders in Den Haag. Op uit-
nodiging           van wethouder Wijsmuller  
is een werkbespreking met het COA 
gehouden op 13 december 2016.  
Andere werkbesprekingen zijn 
gehouden over Agenda Ruimte voor 

de Stad, de Binckhorst in het kader 
van de pilot Omgevingswet, mogelijk-
heden voor betaalbare woningen en 
de vocht- en schimmelproblematiek.

Eind 2015 heeft de raad een besluit 
genomen inzake de nieuwe Algemene 
verklaring van geen bedenkingen 
(rv 140 RIS 288041). Er ligt voor het 
college de opdracht om de raad 
tweemaandelijks te informeren over 
ingediende aanvragen. Het college 
gaat er vanuit dat de plannen die 
vallen onder de Algemene verklaring 
van geen bedenkingen, zonder 
tegenbericht in de commissie Ruimte, 
in procedure kunnen worden 
gebracht. 
 
Er maakten 100 mensen gebruik van 
hun inspreekrecht. De meeste 
insprekers hadden zich gemeld voor 
de bespreking met betrekking tot Park 
Rijn-Schie.
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Commissie Samenleving 

Voorzitter: 
Bülent Aydin
De commissie vergaderde 29 keer 
in 2016. 19 mensen maakten gebruik 
van de mogelijkheid om in te spreken.  
 
Er werden werkbesprekingen 
georganiseerd over leerwerktrajecten, 
laaggeletterdheid, het meerjaren-
beleidsplan Kunst en Cultuur, zorg en 
wonen, maatschappelijke opvang en 
kosten van de zorg.

Een groot onderwerp voor de 
commissie Samenleving was het 
Meerjarenbeleidsplan Kunst en 
Cultuur, waarin de doelen en 
subsidieverstrekking zijn vastgelegd 
voor de komende vier jaar. Ter voor-
bereiding vond er onder meer een 
hoorzitting plaats waar culturele 
instellingen de mogelijkheid hebben 
gekregen te reageren op het voor-
lopige advies. Hier maakten 
38  instellingen gebruik van.

Ook sprak de commissie over ADO, 
werkgelegenheid en het Aloysius 
College, organiseerde werkbezoeken 
op het gebied van zorg en leerwerk-
trajecten en ging op studiereis naar 
Berlijn. Ter voorbereiding op het 
nieuwe Haagse beleidsplan WMO zag 
de commissie hier hoe bewoners en 
gebruikers meer eigenaarschap 
kunnen krijgen over hun 
welzijnsvoorzieningen.

De commissie heeft in mei afscheid 
genomen van voorzitter Jeltje van 
Nieuwenhoven. Het raadslid Bülent 
Aydin heeft het stokje van haar 
overgenomen.
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Rekeningencommissie

Voorzitter: 
Martin Wörsdörfer
De Rekeningencommissie doet 
onderzoek naar de door het 
gemeente bestuur opgestelde 
jaarrekening en het gevoerde beheer. 
Het secretariaat van de commissie 
wordt in opdracht van de Griffie 
uitgevoerd door de Accountantsdienst 
(GAD).

Als gevolg van de drie decentralisaties 
in het sociaal domein is de gemeente 
in toegenomen mate afhankelijk van 
derden voor verantwoordings-
informatie met betrekking tot 
getrouwheid en rechtmatigheid.  
Dit eerste jaar was deze informatie 
onvoldoende beschikbaar bij het 
uitbrengen van de jaarrekening, 
waardoor bij de jaarrekening 2015 
geen goed keurende verklaring is 
verstrekt door de accountant. 
De kwaliteit van het financieel beheer 
over 2015 is in de basis op orde 
gebleven, ondanks de druk van 

decentralisaties en de reorganisatie 
van de bedrijfsvoering. In het 
belangrijkste verbeterpunt is evenwel 
weinig tot geen vooruitgang geboekt: 
de tussentijdse beheersing. Actueel 
inzicht in de stand van zaken van 
programma’s, processen en projecten 
is nodig om effectief te kunnen   
(bij)sturen.

In 2016 zijn in opdracht van de 
Rekeningencommissie uiteenlopende 
project- en procesaudits uitgevoerd. 
Daarnaast heeft de commissie onder 
meer bijzondere aandacht besteed 
aan de aanpak van onderbestedingen 
en wijzigende verantwoordings -
regelgeving.
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Veranderingen in de raadzaal 

Nieuw raadsinformatiesysteem
In mei is het nieuwe 
Raadsinformatiesysteem (RIS) in 
gebruik genomen. Met dit nieuwe RIS 
kunnen raadsleden tijdig over alle 
relevante documenten beschikken en 
het vergaderproces efficiënt 
voorbereiden en uitvoeren. Een van de 
voordelen is dat de besluiten die de 
gemeenteraad neemt nu beter 
vindbaar zijn voor bewoners. Ook is 
het eenvoudig om te zien of 
raadsleden voor of tegen voorstellen 
en moties hebben gestemd. U vindt 
het RIS op denhaag.raadsinformatie.nl.

Vernieuwde raadzaal
Op 15 december is de vernieuwde 
raadzaal in gebruik genomen, precies 
een jaar nadat de gemeenteraad 
heeft besloten om de raadzaal beter 
te beveiligen en te moderniseren. 
De geluidsinstallatie en audiovisuele 
apparatuur zijn sterk verbeterd en er 
is een extra vluchttrap aangelegd. 
De direct in het oog springende 
verandering is de nieuwe opstelling 
in de zaal. De raadsleden zitten nu 
tegenover elkaar. Zo wordt het 
publiek meer betrokken, omdat zij de 
raadsleden niet meer op de rug 
kijken. En andersom hebben alle 
raadsleden een goed zicht op de 
publieke tribune. Ook is het 
vergaderproces nu beter te volgen 
voor de kijkers thuis en op de tribune: 
er wordt digitaal gestemd en de 
uitslag is gelijk zichtbaar op het 
scherm.
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Instrumenten 
van de raad 
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Gemeenteraad

omschrijving 2012 2013 2014 2015 2016

Vergaderingen gemeenteraad 16 16 15 14  15

Raadsvoorstellen 145 174 143 158 172

Aantal insprekers in raad 117 121 132 75  93

Ingediende burgerinitiatieven 0 2 1 3  0

Instrumenten gemeenteraad 

omschrijving 2012 2013 2014 2015 2016

Initiatiefvoorstellen 0 7 1 6  6

Schriftelijke vragen 561 559 505 601  579

Ingediende amendementen 51 65 53 52  67

Aangenomen amendementen 18 26 7 19  24

Ingediende moties 260 195 336 273  407

Aangenomen moties 62 34 73 124  128

Mondelinge vragen 3 3 1 3  10

Tweeminutendebatten 12 17 13 13  25

Interpellaties 6 2 2 0 0

Raadscommissies

omschrijving 2012 2013 2014 2015 2016

Raadscommissievergaderingen 122 125 87 119  110

Werkbezoeken/werkvergaderingen 
raadscommissies

6 18 17 10  26
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Begroting
De raad heeft op 30 juni de 
programma rekening vastgesteld. 
Daarbij zijn 7 moties ingediend, 
waarvan er 2 zijn aangenomen.  
De voorjaarsnota en de algemene 
beschouwingen hebben op 9 juni 
plaatsgevonden, waarbij de raad 
41 moties heeft ingediend waarvan 
er 12  zijn aangenomen.

De programmabegroting is  behandeld 
op vrijdag 4 november terwijl de raad 
te gast was bij de Provinciale Staten, 
omdat de Haagse raadzaal werd 
vernieuwd. Bij de begroting zijn 
15 amendementen en 75 moties 
ingediend, waarvan er respectievelijk 
1 en 40 zijn aangenomen. 

   Voorjaarsnota/
Algemene 
Beschouwingen

Programma
rekening

Begroting

Moties ingediend 41 7 75

Moties aangenomen 12 2 40

Amendementen ingediend 0 0 15

Amendementen aangenomen 0 0 1
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Communicatie
In 2016 werden de reguliere 
communicatie middelen ingezet, zoals 
de website, Stadskrant en social 
media. Het aantal volgers op Twitter 
en Facebook nam toe.

In maart 2016 vond de Studenten-
debatdag weer plaats in de Haagse 
raadzaal. Meer dan 100 1e en 2e-jaars 
studenten Bestuurskunde van de 
Haagse Hogeschool debatteerden  
in de raadzaal over een fictieve 
begroting      met Haagse onderwerpen. 
Raadsleden, fractiemedewerkers en 
griffiemedewerkers ondersteunden 
daarbij.

Vanaf april tot aan het zomerreces 
heeft de raad tijdens de raad-
vergaderingen Gasten van de raad 
ontvangen. Deze pilot laat inwoners 
kennismaken met (het werk van) de 
Haagse gemeenteraad. De burge-
meester nodigt per brief willekeurig 
inwoners van Den Haag uit om een 
kijkje te komen nemen achter de 
schermen van de lokale politiek. 

Ook via Facebook, Twitter en de site 
van de gemeente Den Haag worden 
mensen uitgenodigd. De respons was 
overweldigend en veel mensen zijn na 
afloop enthousiast. Vanwege de 
verbouwing van de raadzaal is de 
pilot tijdelijk gestopt na de zomer.  
De pilot wordt in de zomer van 2017 
geëvalueerd.



Colofon

Uitgave  
Griffie Den Haag

Ontwerp en productie 
Gemeente Den Haag
Intern Dienstencentrum

Foto’s  
Arnaud Roelofsz, Michel Mees

Mei 2017
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